

图形、图像、模式识别

基于UWPCA与粗糙集相结合的表情识别

邵晓根¹, 段丽², 张建明²

1.徐州工程学院 信电工程学院, 江苏 徐州 221008

2.江苏大学 计算机科学与通信工程学院, 江苏 镇江 212013

收稿日期 2009-11-6 修回日期 2010-1-5 网络版发布日期 2010-3-19 接受日期

摘要 针对现有的WPCA方法强调信息不足和提取特征维数过高问题, 提出了一种改进的加权主成分分析和粗糙集相结合的方法。该算法利用加权主成分分析的原理, 将特征加权和主成分分析相结合, 构造了一个新的双向三中心高斯分布函数作为加权函数对图像各维特征进行加权, 从而得到特征向量, 再使用改进的粗糙集属性约简算法对得到的特征向量进行筛选, 去除冗余信息。实验结果显示, 方法是有效的。

关键词 [加权主成分分析 \(WPCA\)](#) [粗糙集](#) [特征选择](#) [表情分类](#)

分类号 [TP391.41](#)

Expression recognition based on UWPCA and rough set

SHAO Xiao-gen¹, DUAN Li², ZHANG Jian-ming²

1.College of Information and Electrical Engineering, Xuzhou Institute of Technology, Xuzhou, Jiangsu 221008, China

2.College of Computer Science and Communications Engineering, Jiangsu University, Zhenjiang, Jiangsu 212013, China

Abstract

In view of the question that WPCA method emphasizes information insufficiently and the characteristic dimension extracted excessively high, rough set attribute reduction algorithm with updated WPCA applied in expression features selection is advanced. The weighting principal components analysis's principle is used. The characteristic weighted sum principal components analysis is unified. A new bidirectional three center Gaussian distribution function is constructed as the weighting function. The image characteristics of each dimension are weighted in order to get characteristic vector, and then the improved rough set properties reduction algorithm is used to filter the obtained feature vector to remove redundant information. Experimental results show that this method is effective.

Key words [Weighted Principal Component Analysis \(WPCA\)](#) [rough set](#) [features selection](#) [expression classification](#)

DOI: 10.3778/j.issn.1002-8331.2010.09.039

通讯作者 邵晓根

扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [PDF\(860KB\)](#)

▶ [HTML全文\(0KB\)](#)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [加入引用管理器](#)

▶ [复制索引](#)

▶ [Email Alert](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

▶ [本刊中 包含“加权主成分分析 \(WPCA\)” 的相关文章](#)

▶ [本文作者相关文章](#)

· [邵晓根](#)

· [段丽](#)

· [张建明](#)